

地球物理学报 » 2012, Vol. 55 » Issue (2) : 569-576 doi: 10.6038/j.issn.0001-5733.2012.02.019

空间测量学★地球动力学★地震学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< ◀◀ 前一篇 | 后一篇 ▶▶ >>

引用本文(Citation):

徐善辉, 韩立国, 郭建. TTI介质各向异性参数多波反演与PS波AVO分析. 地球物理学报, 2012,55(2): 569-576, doi: 10.6038/j.issn.0001-5733.2012.02.019

XU Shan-Hui, HAN Li-Guo, GUO Jian. Multiwave inversion of anisotropic parameter and PS wave AVO analysis in TTI media. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2012, 55(2): 569-576, doi: 10.6038/j.issn.0001-5733.2012.02.019

## TTI介质各向异性参数多波反演与PS波AVO分析

徐善辉<sup>1</sup>, 韩立国<sup>1</sup>, 郭建<sup>2\*</sup>

1. 吉林大学 地球探测科学与技术学院, 长春 130026;
2. 中国科学院地质与地球物理研究所, 北京 100029

Multiwave inversion of anisotropic parameter and PS wave AVO analysis in TTI media

XU Shan-Hui<sup>1</sup>, HAN Li-Guo<sup>1</sup>, GUO Jian<sup>2\*</sup>

1. College of Geo-Exploration Science and Technology, Jilin University, Changchun 130026, China;
2. Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (777KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 把遗传算法引入到了TTI介质AVO信息反演各向异性参数的过程中,依据TTI介质PP波、PS波反射系数公式,建立Thomsen参数和TTI介质对称轴倾角、方位角的目标函数,分别通过PP波和PS波的反射系数反演出了各向异性参数和对称轴倾角、方位角等信息.文中对反演结果的精确度和稳定性进行了分析,发现PS波的反演结果优于PP波反演结果;对称轴倾角的反演准确性明显优于对称轴方位角.本文通过模型正演合理解释了这一现象的原因.最后,本文通过对PS波AVO梯度的研究,提出了利用PS波振幅定性分析TTI介质对称轴倾角的方法.

关键词 TTI介质, Thomsen参数, 遗传算法, AVO反演

Abstract: In this paper, genetic algorithm is introduced in the process of AVO inversion for anisotropic parameters in TTI media. According to the reflection coefficients of PP and PS waves in TTI media, we found the objective function of Thomsen parameters and the dip angle and the azimuth angle of the symmetry in TTI media, determined the anisotropic parameters and the dip angle, azimuth angle of the symmetry from inversion of the reflection coefficients of the PP wave and the PS wave. We analysed the accuracy and stability of the inverse outcome, found that the inverse outcome of PS wave is better than the outcome of PP wave and the veracity of the symmetry dip angle is significantly higher than that of symmetry azimuth angle. By the forward modeling we explained why this happened. Finally, by the research of PS wave AVO gradient, a method is proposed by which we can qualitatively analyze the symmetry dip angle of TTI media.

Keywords TTI media, Thomsen parameters, Genetic algorithm, AVO inversion

Received 2011-05-17;

Fund:

国家"973"项目(2007CB209603)和国家"863"项目(2007AA060801)联合资助.

About author: 徐善辉,男,1983年生,现为吉林大学博士研究生,主要从事地震各向异性介质方面的研究. E-mail: xushanhui@126.com

链接本文:

<http://118.145.16.227/geophy/CN/10.6038/j.issn.0001-5733.2012.02.019> 或 <http://118.145.16.227/geophy/CN/Y2012/V55/I2/569>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

### Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

### 作者相关文章

- [徐善辉](#)
- [韩立国](#)
- [郭建](#)